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اهم موارد مطرح شده: 

ضرورت چارهاندیشی دولت برای پرداخت مطالبات شرکتهای تجهیزات پزشکی و دارو 

در دهمین نشست کمیسیون سلامت اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خراسان رضوی که با حضور معاون 
فنی اداره کل تجهیزات و ملزومات پزشکی وزارت بهداشت برگزار شد، فعالان بخش خصوصی در حوزه دارو و درمان 

و تجهیزات پزشکی، به بیان چالشها، دغدغهها و نیزم مطالبات و درخواستهای خود از وزارت بهداشت پرداختند.

«مرتضی کرباسی»، رئیس کمیسیون در ابتدای نشست اظهار کرد: متاسفانه در حوزه تولید تجهیزات پزشکی مانند 
بسیاری از حوزههای دیگر گاهی با افرادی مواجه هستیم که کارآفرین واقعی نیستند و نمیتوان منکر وجود چنین 
پدیدهای شد؛ لذا ضروری است به منظور مقابله با قاچاق تجهیزات پزشکی، شرکتهای قانونی فعال در این حوزه 

همکاری لازم را داشته باشند. 
وی با بیان اینکه عدم اطلاع رسانی در خصوص تخلفات محرز برخی از تولیدکنندگان کم لطفی به صنف تجهیزات 
پزشکی است، افزود: اگر شرکتها و فعالان حوزه تجهیزات پزشکی و دارو مشکلات خود را به صورت مکتوب در 
اختیار کمیسیون قرار دهند، قطعا این مشکلات با سرعت بیشتری مورد پیگیری قرار میگیرد. ضمن اینکه مسائل 
موجود در حوزه توزیع تجهیزات پزشکی بسیار پیچیده است؛ لذا باید بررسی جامعتری در این حوزه صورت بگیرد تا 

این چالشها آسیبشناسی شده و پس از آن، به صورت مکتوب به مسئولین مربوطه ارائه و مطالبه گری انجام شود.
کرباسی در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: دستورالعملی در خصوص وصول مطالبات شرکتهای دارویی از 
سوی دانشگاه علوم پزشکی مشهد ابلاغ شده است که نمیتوان این مساله را به حوزه تجهیزات پزشکی نیز تسری 

داد؛ لذا مقرر گردید مبلغ تخصیص یافته به دو حوزه دارویی و تجهیزات پزشکی تقسیم شود.
پیشنهاد تشکیل کارگروهی در پارک علم و فناوری برای پیگیری مسائل شرکتهای تجهیزات پزشکی

«شریعت»، نماینده پارک علم و فناوری خراسان رضوی با اشاره به مصائب و مشکلات شرکتهای حوزه تجهیزات 
پزشکی گفت: شرکتهای فعال در این عرصه با دشواری بسیاری رشد پیدا کردهاند تا بتوانند محصول خود را وارد 
بازار کنند . وی ادامه داد: پیشنهاد میکنیم کارگروه ویژه ای در پارک علم و فناوری برای پیگیری مسائل شرکتهای 
دانش بنیان و فناور تشکیل شود؛ از آن جایی که شرکتهای فناور در حوزه تجهیزات پزشکی با مشکلات بسیاری 
مواجه هستند و ریسکهای بسیاری برای ورود محصول به بازار دارند و محصولاتشان نیز نیاز استراتژیک منطقه 
است، با این اقدام از آنان حمایت خوبی صورت میگیرد. اگر ما بتوانیم با تشکیل این کارگروه مشکلات را به گوش 

دستورکار جلسه:
ارائه  راهکارهای اجرایی به منظور حل مشکلات پیرامون تولیدکنندگان حوزه تجهیزات پزشکی و دارو   
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کارشناسان مربوطه برسانیم، بخش قابل توجهی از چالشهای این شرکتها حل خواهد شد. ما حاضریم این کارگروه 
را خارج از حیطه وظایفمان تشکیل دهیم و از ظرفیت انجمنها نیز در این حوزه استفاده کنیم.

چالش توزیعکنندگان تجهیزات پزشکی با قیمتگذاری دستوری
«محمدمهدی پویافر»، رئیس اتحادیه توزیع کنندگان تجهیزات پزشکی خراسان رضوی با بیان اینکه این اتحادیه 
دارای ٧٠٠ عضو است، اظهار کرد: برابر قوانین، اداره کل صمت، متولی شبکه توزیع بوده؛ اما شبکه توزیع با چالش 
قیمتگذاری دستوری وزارت بهداشت و تجهیزات پزشکی مواجه است. چندین سال با این معضل مواجه هستیم و 

این مشکل به قوت خود در حوزه عرضه و توزیع باقی است.
پویافر ادامه داد: بعضا عنوان میشود قیمتگذاری دستوری مصادیق قانونی دارد؛ اما ما با بحث فراقانونی و  الزام 
تمکین شرکتها از اداره کل صمت و سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد ایران) مواجه هستیم.  همکاران ما 
برابر قانون بایستی فروش خود را در سامانه ستاد ایران ثبت کنند؛ اما در مقابل با چالش قیمتگذاری دستوری از 

طریق وزارت بهداشت رو به رو هستند که این دو مسئله در تضاد با یکدیگر است.
رئیس اتحادیه توزیعکنندگان تجهیزات پزشکی خراسان رضوی عنوان کرد: برخی از همکاران ما مطابق با سامانه 
تدارکات الکترونیک ستاد ایران در مناقصه برنده شده و به مراکز دولتی کالا تحویل دادهاند؛ اما بعد از یکسال و اندی 
که درصدد دریافت مطالباتشان برآمدند، عنوان میشود که قیمت کالا در تضاد با قیمت گذاری دستوری است. این 
در حالی است که شرکتها زیرمجموعه صمت بوده اند و مطالبات نیز پس از گذشت یک سال به دلیل تورم بی 

ارزش شده است. این مساله به یکی از چالشهای بزرگ برای ما تبدیل شده است.
وی خاطرنشان کرد: در سال ١٤٠٢ به شدت درگیر سیاستهای لحظهای در بحث پرداختها بودهایم؛ به طوریکه 
براساس سیاستهای کلی دولت، مطالبات شرکتها بایستی در قالب تهاتر بانکی، بدهیهای مالیاتی و ... تسویه شود؛ 
اما سیستم بانکی عنوان میکند تهاتر بانکی را در صورتی میپذیریم که بدهی مربوط به سال ١٣٩٩ باشد. این 

ابلاغیه جز اتلاف وقت تاکنون نتیجهای برای شرکتها نداشته است.
پویافر افزود: در هنگام قیمتگذاری بایستی از نظرات تمامی انجمنها و اتحادیههای ذیربط در شورای 
مشورتی استفاده شود؛ تنها در این صورت است که خروجی آن منطقی خواهد بود؛ زیرا کارشناسان تیم اداره کل 

تجهیزات پزشکی از کف بازار اطلاعی ندارند.
حوزه صنعت پخش با بی انضباطی مالی دولت در پرداخت مطالبات به شرکتهای پخش مواجه است

«عزیزالله امیری»، دبیر انجمن شرکتهای صنعت پخش ایران شاخه خراسان رضوی تصریح کرد: در حوزه صنعت 
پخش با بی انضباطی مالی دولت در پرداخت مطالبات به شرکتهای پخش مواجه هستیم. این شرکتها در چنین 
شرایطی نتوانستهاند مبالغ حاصل از فروش کالاها به مراکز دولتی را اخذ کنند؛ این در حالی است که شرکتهای 
پخش که کالاهای شرکتهای تجهیزات پزشکی را به دولت فروختهاند؛ اما نتوانستهاند این مبالغ را وصول کنند، 

متهم به بدحسابی میشوند.
وی افزود:  تهاتر مطالبات شرکتهای تجهیزات پزشکی با اداره کل تامین اجتماعی، بانکها و... راهکار تامین مالی 
تولیدکننده نیست؛ بلکه پیشنهاد میشود بر اساس قانون، حسابهای تجهیزات پزشکی در دانشگاهها مجزا و تفکیک 

شود تا بدین ترتیب مطالبات پس از گذشت ٥ الی ٦ ماه به حساب دانشگاه واریز شود. 
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مشکل اساسی در حوزه تجهیزات پزشکی مربوط به بحث مطالبات است
«خسرو حیدری»، مدیر اجرایی انجمن حامی تجهیزات پزشکی و دارویی مرآت اظهار کرد: مشکل اساسی ما در حوزه 
تجهیزات پزشکی مربوط به بحث مطالبات است. ما خواستار پیگیری این مهم از سوی وزارت بهداشت هستیم. تا 

زمانی که پرداخت مطالبات معوق صورت نگیرد، شرکتها توان تولید ندارند. 
حیدری تصریح کرد: تا زمانی که این مشکلات به قوت خود باقی باشد، جهش تولید با مشارکت مردم محقق نخواهد 
شد. رئیس بانک مرکزی، رئیس سازمان برنامه و بودجه، وزیر بهداشت و... باید در حوزه سیاستهای ارزی مرتبط با 
دارو و تجهیزات پزشکی تعیین تکلیف کنند. در این حوزه از یکسو تولیدکننده و از سوی دیگر تامین کننده دچار 

مشکل هستند. 
او اظهار کرد: بحث قیمت گذاری دستوری در کنار مطالبات شرکتها و عدم تعیین تکلیف ارز به طور توأمان به 
شرکتهای تجهیزات پزشکی تحمیل شده و به کلاف سردرگمی تبدیل گردیده است. قطعا در چنین شرایط جهش 

تولید با مشارکت مردم امکانپذیر نخواهد بود.
تلاش برای تسهیلگری در فعالیت تولیدکنندگان تجهیزات پزشکی

«اسحاق عامری»، معاون فنی اداره کل تجهیزات و ملزومات پزشکی وزارت بهداشت عنوان کرد: بخشی از چالشهای 
موجود در حوزه تجهیزات پزشکی مربوط به سطح کلان است که حل آن دشوار و زمان بر میباشد؛ اما مسائل موردی 

را میتوان با برگزاری جلسات منظم رفع و رجوع کرد.
وی با بیان اینکه برخی از امور غیر حاکمیتی باید به انجمنها در سطح استان تفویض گردد، ادامه داد: طرحی را 
مطرح کردیم که براساس آن پروانه کالاهای کلاس خطر  A توسط خود کارشناسان فنی شرکتها تحت عنوان 
«پروانه خوداظهاری» صادر شود و پس از آن دستورالعملی را پیوست خواهیم کرد که پس از ٢ بار صدور پروانه در 
هر استان بایستی از آن شرکت بازدید به عمل آید، پیگیر تحقق این مهم هستیم تا در این زمینه تسهیلگری برای 

فعالیت شرکتها رقم بخورد. 
معاون فنی اداره کل تجهیزات و ملزومات پزشکی وزارت بهداشت افزود: برخی از شرکتها پیشنهاد واردات برخی از 
مواد اولیه کالاهای تجهیزات پزشکی را از خارج کشور عنوان کردند، چرا که بر این باورند دانش لازم را برای ساخت 
تجهیزات دارند. برای تحقق این امر، مهم است که آن شرکت داخلی به بیش از ٥١ درصد دانش فنی تولید آن 
تجهیزات مجهز باشد. در این خصوص لازم است شرکتهای متقاضی مکاتبات خود را به ما ارائه کنند تا پیگیریهای 

لازم در این حوزه انجام شود.
او در پاسخ به گلایه بخش خصوصی از عدم بازدید کارشناسان تهران از تولیدات شرکتهای تجهیزات پزشکی گفت: 
قول مساعد میدهم که تا یک ماه آینده گروه کارشناسی برای بازدید از پروانه های صادر شده به مشهد اعزام شود تا 
پس از بررسیهای لازم به لحاظ نیروی انسانی و زیرساختهای شرکت، فعالیت شرکتها آغاز شود. ضمن اینکه در 

این خصوص نیز به دنبال تفویض اختیار به استان هستیم.
وی در خصوص  قاچاق تجهیزات پزشکی گفت: ١١ سازمان دیگر مانند ما در حوزه قاچاق مسئولیت دارند، به بیان 
دیگر اداره کل تجهیزات پزشکی یازدهمین سازمان در حوزه قاچاق است. در صورت کسب اطلاع از فعالیت 
شرکتهای زیرپلهای، با آنها برابر قانون برخورد میشود. در حال حاضر با قاچاق بسیاری از کالاهای تجهیزات 



صورتجلسه کمیسیون  سلامت 
 مشترک                      فوق العاده                      عادیCO-F04-02 :کد مدرک

صفحه  4 از 7  رییس جلسه:  مرتضی کرباسی   دبیر جلسه : شکوفه برازنده  پور        محل جلسه: سالن جلسات طبقه سوم اتاق مشهد 
شماره جلسه:      ١٠        تاریخ برگزاری:       ١٤٠٣/٠٢/١١      ساعت شروع :     ١٥   ساعت خاتمه:  ١٧

پزشکی در کشور مواجه هستیم و در این زمینه، فعالیت های زیرپله ای را مصداق قاچاق میدانیم. اداره کل تجهیزات 
پزشکی نه خریدار است و نه فروشنده؛ لذا در صورت بروز هر گونه تخلف اطلاعات باید به ما ارائه شود.

عامری در خصوص مطالبات شرکتهای تجهیزات پزشکی از دولت نیز اظهار داشت: بر این باوریم که در صورت عدم 
بازگشت سرمایه به تولیدکننده، چرخه تجهیزات پزشکی آسیب خواهد دید. تفاوت زیادی بین تولیدکنندگان 
تجهیزات پزشکی و دارو هم به لحاظ تعداد و هم به لحاظ ماهیت وجود دارد؛ چرا که بسیاری از شرکتهای 
تولیدکننده خانوادگی هستند و تمام سرمایه خود را در این حوزه هزینه کرده اند؛ این در حالی است که دولت در 
حوزه دارو سرمایه گذاری کلان کرده است. ما در تمامی جلسات به عنوان نماینده حوزه تجهیزات پزشکی در 
کمیسیون های بهداشت و سایر کمیسیون های مجلس شورای اسلامی مساله مطالبات این شرکتها از دولت را 
مطرح کردیم. حل این مساله نیازمند خرد جمعی است. در این حوزه ضروری است بخش خصوصی مطالبهگری 

بیشتری داشته باشد.
معاون فنی اداره کل تجهیزات و ملزومات پزشکی وزارت بهداشت یادآور شد: ما لیست کالاهای مورد نیاز برای تولید 
را در سایت اداره کل بارگذاری کردیم و بر این باوریم شرکتهای تجهیزات پزشکی توانایی فروش هر کالایی را دارند 
و بایستی نسبت به تولید آن مبادرت ورزند. بازار تجهیزات پزشکی در بسیاری از موارد رقابتی نیست و  نیاز ما در 
حوزه تجهیزات پزشکی زیاد است. این در حالی است که در بسیاری از کالاها، تعداد تولیدکنندگان ٢٠ نفر است و 

عمدتا در برخی از کالاها دارای ٤ الی ٥ تولیدکننده هستیم.
وی با بیان اینکه اگر زیرساخت دانشگاه علوم پزشکی مشهد به لحاظ کارشناسی در حوزه کالاهای آزمایشگاهی قوی 
باشد، ما برای تفویض اختیار در حوزه تولید کالاهای آزمایشگاهی اعلام آمادگی میکنیم، تصریح کرد: سال گذشته 
پیشنهاد ایجاد کارگروه در پارک علم و فناوری را برای احصا و شناسایی مشکلات حوزه تجهیزات پزشکی مطرح 

کردیم؛ چرا که بر این باوریم تحقق این قبیل اقدامات امکانپذیر است.
مدیر کل فنی اداره کل تجهیزات پزشکی کشور با بیان اینکه ما در حوزه تجهیزات پزشکی به صورت هفتگی با 
انجمنها، اتحادیهها و سندیکاهای ذی ربط جلساتی برگزار میکنیم، افزود: وزارت صمت متولی شرکتهای پخش 
است؛ اما بر اساس آیین نامهای که  ابلاغ شده، محصولات سلامت محور از این چرخه خارج شده اند؛ چنان که در 

حال حاضر توزیع تمام کالاها منهای محصولات سلامت محور، بر عهده وزارت صمت است.
لازم به ذکر است، ضرورت حذف ترجیحی به منظور جلوگیری از رانت در حوزه تجهیزات پزشکی، پیشگیری از 
بورکراسی اداری در خصوص پاسخ به مکاتبات شرکتها، تسریع در اعزام کارشناس از تهران به منظور صدور مجوزها، 
تفویض اختیار در خصوص تجهیزات کلاس های  A و B از تهران به مشهد، حمایت از واردات برخی از قطعات 
تجهیزات پزشکی و ساخت آن در داخل، حمایت از تولیدات آزمایشگاهی، پیگیری وصول مطالبات شرکتهای 
تجهیزات پزشکی از دولت و... از مهمترین مطالبات شرکتهای فعال این حوزه از اداره کل تجهیزات پزشکی در این 

دیدار بود.
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مصوبات جلسه: 

مهلت اقدام اقدامات مرتبط شرح مصوبه دستور کار ردیف
در جلسه به اعضاء اعلام 

شد. 
- مقرر گردید شرکت های 
تجهیزات پزشکی و دارو 
مطالبات و درخواست های خود 
را با کمیسیون  مکاتبه نمایند تا 
از طریق اتاق بازرگانی به 
دانشگاه علوم پزشکی ارجاع و 
پیگیری توسط کمیسیون 

صورت گیرد.

١

مقرر گردید جلسه ای با 
دانشگاه علوم پزشکی و 
پارک علم و فناوری برگزار 
و در خصوص تشکیل 
کارگروه برنامه ریزی 

صورت گیرد. 

- مصوب گردید تشکیل 
کارگروهی در پارک علم و 

فناوری برای پیگیری مسائل 
شرکتهای تجهیزات پزشکی 

مورد بررسی قرار گیرد و با 
هماهنگی دانشگاه ، اتاق 

بازرگانی این موضوع انجام شود

ارائه  راهکارهای اجرایی به منظور 
حل مشکلات پیرامون 

تولیدکنندگان حوزه تجهیزات 
پزشکی و دارو

2

لیست حاضرین: 

سمت نام سازمان نام و نام خانوادگی ردیف
رئیس کمیسیون سلامت اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 

خراسان رضوی
مرتضی کرباسی ١

دبیر کمیسیون سلامت اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
خراسان رضوی

شکوفه برازنده پور ٢

معاونت فنی  اداره کل تجهیزات پزشکی وزارت بهداشت اسحاق عامری ٣
سرپرست روابط عمومی سازمان غذا و دارو  محمد هاشمی ٤

مدیر اجرایی انجمن مرات شرکت احیا درمان خسرو حیدری ٥
مدیر کارخانه شرکت احیا درمان حجت الله قاسمی ٦

عضو هیات مدیره انجمن تولید کنندگان تجهیزات پزشکی محمد امین کیانی نژاد ٧
مدیر عامل  شرکت آرین طب سلامت محسن پورزراعتی ٨
مدیر عامل  پویا پزشکی آرون احسان بهرامی ٩
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مدیر هوای فشرده اطلس  مرتضی علوی  ١٠
مدیر فروش شرکت تامین تجهیزات پزشکی مهدی اشتری  ١١
مدیر عامل  طلوع افقهای لاجوردی نیشابور سید محمد حسینی ١٢
مدیر عامل  مفید دارو آریا فارمد مجتبی اصیلی ١٣
مدیر عامل  شهاب باند سید حسین معدنیان ١٤

عضو هیات مدیره کانون هموفیلی خراسان رضوی رضا نمازی ١٥
مدیر دفتر استانی کانون هموفیلی خراسان رضوی علی عالی مقام ١٦

مدیر فنی اسوه آسیا امید یکتا ١٧
مشاور انجمن انجمن تجهیزات پزشکی ابراهیم زیروحی ١٨
مدیر عامل  سامان ساینا بنر شرق محسن سامقانی ١٩
مدیر عامل  نانو پژوهان درخشان منصوره درخشی ٢٠
مدیر اجرایی مبتکران نوین پزشکی سپهر هانیه میران موسوی ٢١

رئیس هیات مدیره نوآوران تجهیزات پزشکی محمد رضا خوش نیت ٢٢
بازرس انجمن تولیدکنندگان تجهیزات پزشکی علیرضا کیهانی یزدی ٢٣
بازرس انجمن تولیدکنندگان تجهیزات پزشکی سید مهدی نعمتی ٢٤

مدیر عامل  مهام الکترو تجهیز مانا( مانامد) نگار خسروی ٢٥
مدیر تحقیق و توسعه مهام الکترو تجهیز مانا( مانامد) مهدی صفایی نسب ٢٦

مدیر فروش مهام الکترو تجهیز مانا( مانامد) حسن صادقی ٢٧
دبیر انجمن صنعت پخش عزیزالله امیری ٢٨
مدیر مدیر تجهیزات پزشکی دانشگاه علوم پزشکی امیر نایب ٢٩
مدیر تجهیزات پزشکی سید حسن سیاسی ٣٠
رئیس اتحادیه توزیع کنندگان تجهیزات پزشکی 

خراسان رضوی 
محمد مهدی پویافر ٣١

مدیر عامل شرکت فناوری فراگیر پیام دباغ ٣٢
بازرس آذین طب سلامت رازی  ریحانه نظام پور ٣٣

مدیر فروش آذین طب سلامت رازی زهرا امیرخانیان ٣٤
مدیر فروش رویان طب ثانی مجتبی نوروزی  ٣٥

مدیر منابع انسانی صنایع ارتوپدی آراد بمب توس  مجتبی مهانی ٣٦
رئیس هیات مدیره دایا دانش  رسول یاری ٣٧

مدیر عامل  تجهیزات پیشرفته درمان توس محمد آهنیان ٣٨
مدیر عامل  تجارت بر خط تجهیز دندان مهدی پریشان طوسی ٣٩

رئیس هیات مدیره توس نگاه محمد رضا صاحبکار ٤٠
مدیر عامل  پرتو پزشکی آکام طب احسان احمدآبادی ٤١
مدیر عامل  الکترو پرشین توس محسن شهرآیینی ٤٢
مدیرعامل نوین سازان سلامت پاسارگاد احسان افتخارپور ٤٣

مدیر عامل  بهین سازان طب توس  محسن موذن نجم آباد ٤٤
سرپرست مرکز رشد پارک علم وفناوری خراسان رضوی ایمان شریعت ٤٥
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کارشناس پردیس جامع پارک علم وفناوری خراسان  فاطمه شهرستانی ٤٦
هیات مدیره آرون زیست مهدی حیدریان ٤٧

دانشجو تجهیزات پزشکی دانشگاه علوم پزشکی مهدیه سلحشور ٤٨
دانشجو تجهیزات پزشکی دانشگاه علوم پزشکی ویدا هراتی کبیر  ٤٩

مدیر عامل  رهپویان پزشکی اسوه ایرانیان مهدی دلاور ٥٠
مدیر عامل  شمس آزما پیش رو طب حسین حبیبی ٥١
مدیر عامل  نگین باند بهیار خلیلی ٥٢

معاون مدیر عامل  نگین باند نگین خلیلی ٥٣
مدیر عامل  شرکت رستاک فایزه خطیبی ٥٤
مدیر فروش تجهیزات پزشکی سلامت درسا بهنام دشتبان ٥٥
مدیر عامل  سلامت افرای دانش محور کارو کوروش براتی ٥٦

مدیر بازرگانی پروتئین نو ترکیب طاها سید ایمان رعنایی  ٥٧
مدیر بازرگانی جبار تجارت  آرمان مشهدی ٥٨
مدیر عامل تجهیزات پزشکی آروین طب ابوذر بهرامی ٥٩

رئیس هیات مدیره  فرداد پیشرو رامان لیزر فاطمه غلامی ٦٠
مدیر عامل  فرداد پیشرو رامان لیزر عارفه قدمگاهی ٦١


